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Seňa

 Do 7 400 domácností
 23 000 obyvateľom

 � Najmodernejšie technológie v lakovni Volva 
 � Kanalizácia nesporne zvyšuje kvalitu života
 � Žiakov zaujala školská kapela v Ždani
 � Keď naším regiónom prechádzal pred 80 rokmi front
 � V okolí môžeme stále nájsť neobjavené zákutia 

Mladosť – veselosť. Deti majú energie na 
rozdávanie. Tak ako jarná príroda. Pučí, raší, 
prebúdza Zem aj ľudí na nej k životu. Dáva 
o sebe mocne vedieť nocou i dňom. Nepo-
zná prekážky. Po zimnom útlme opätovný 

príchod čoraz mocnejšie sa prejavujúcej ži-
vosti. Aj o tom je náš život... Ilustračné fo-
to skvelej fotografky Martiny Fedorčákovej 
vzniklo v tvorivej dielni nášho regiónu.

Táto jar je pre Abovský hlásnik tiež niečím 

výnimočná. Vstupujeme do dvadsiateho 
ročníka vydávania nášho časopisu. Vaša ne-
utíchajúca priazeň nás napĺňa vďačnosťou 
a pokorou. Nech nás táto jar znova naladí 
hľadať okolo seba tie pozitívne veci.

ROKOV ČASO
PISU

Rok jubileí zdobí 
vytúžená jar



Anketa s cenami

Ani nevieme, ako to zbehlo a už mik-
roregión Hornád vydáva Abovský 
hlásnik 20. rok! 

Náš redakčný tím v košickej mediál
nej agentúre Communication House 
ho už tvorí viac než tri štvrtiny tohto 
času! Aj pri tejto príležitosti by sme sa 

radi od vás čitateľov dozvedeli, kto
ré témy sa vám najviac páčia, o čom 
sa chcete na stranách hlásnika dočí
tať. A tiež  možno VY sami poznáte 
zaujímavý príbeh týkajúci sa vás ale
bo regiónu, ktorý by mohol inšpiro
vať ďalších. 

My redaktori vyhľadávame témy 
v  teréne, no nemôžeme sa stretnúť 
s  vami všetkými. Veď región má 
takmer 30  000 obyvateľov. A  každý 
z vás, milí čitatelia, môže byť skutoč
nou pokladnicou tipov, nápadov, prí
behov, informácií. 

Zapojte sa do našej ankety a získaj-
te pekné odmeny! Veď narodeniny sú 
aj o darčekoch, však? Tie výročné pre 

vás majú podobu pekných knižiek 
a spomienkových predmetov. 

Napísať nám môžete email na re-
gionhornad@gmail.com alebo list či 
pohľadnicu (adresu redakcie nájdete 
v  tiráži dole na poslednej strane ča
sopisu) alebo svoj príspevok môžete 
nechať pre nás na obecnom úrade. 

redaktorky a redaktor  
Abovského hlásnika

Myslím si, že veľkosť človeka sa 
meria jeho prajnosťou. Dnes si 

ľudia často závidia nielen hmotné stat
ky, ale už aj nehmotné, ako šťastie či 
úspech. Ak ľudia doprajú aj iným, je 
to odrazom vyspelosti myslenia, priro
dzenej inteligencie spoločnosti.

Ako starostovia sa snažíme získať 
pre obec čo najviac. Občania to od 
nás očakávajú. Zároveň, ak dopra
jeme úspech aj kolegom starostom 
a  starostkám, ukazujeme veľkorysé 
gesto. No aj medzi nami sa nájdu ko
legovia, ktorým je prajnosť cudzia. 
Nie každá obec môže mať všet
ko  –  škôlku, školu, amfiteáter, det
ské ihrisko, kultúrny dom, futbalové 

mužstvo, ľadovú plochu, nové obytné 
štvrte či priemyselnú zónu.

Posledné roky cestujem za svo
jou najbližšou rodinou do zahraničia. 
Cestovaním objavujeme nové kultúry, 
tradície, spôsoby života. Srdce staros
tky sa vo mne nezaprie ani v cudzine. 

Pozorne vnímam architektúru, dizajn, 
gastronómiu, služby ale i postoj ľudí 
voči svojej práci a  rodine. Učím sa, 
ako ľudia riešia problémy a vytvárajú 
spoločenské väzby. Mojou inšpiráciou 
sú mnohokrát aj jednoduché nápady, 
ako „neobyčajný“ stojan na bicykle 
či zaujímavá výsadba na kruhových 
objazdoch. Aj tie najmenšie desti
nácie sveta, v  ktorých nie je žiadna 
občianska vybavenosť, môžu byť prí
ťažlivé svojou panenskou prírodou. 
V dnešnej dobe plnej stresu, časovej 
tiesne a hektického tempa je harmó
nia balzamom na dušu. Naša planéta 
vyniká v prírode symbiózou. Naopak, 
u ľudí sa akosi vytratila.

Zvláštne je, že občania majú na pre
tváranie a  budovanie v  obci často 
bipolárny hodnotiaci postreh. Proti
chodné názory. Tento dôvod zmenil 
aj rebríček našich doterajších priorít. 

Chceme budovať zelenú obec, parky, 
relaxačné plochy, zelené ploty či ale
je. Druhým snom je rozvíjať kultúru 
a šport. Všetko ostatné, čo nám bu
de chýbať, môžeme nájsť v susedných 
obciach alebo mestách.

Na druhej strane, mnohým obča
nom u  nás chýba zdravý lokálpat
riotizmus. Je dôležité nakupovať 
od domácich, podporovať služby 
u  miestnych obyvateľov. Je to nie
kedy finančne náročnejšie, ale tým
to zachovávame rozvoj a  kolobeh 
miestnej ekonomiky. Verím, že pozi
tívnym príkladom bude aj zriadenie 
Bazáru v Seni na obecnej webstrán
ke. Nepotrebné veci budeme môcť 
posunúť ľudom, pre ktorých získajú 
nový rozmer. Ušetríme planétu a zís
kame dobrý pocit, že sme niekomu 
priniesli šťastie svojou prajnosťou.

Marcela Gallová, starostka Sene

AKTUALITY

Slovo na úvod

Čaro prajnosti

Nikto nemôže poprieť, že s prícho-
dom Volvo Car Slovakia prichádzajú 
do oblasti Košíc špičkové technológie 
a výrobné postupy, ktoré jednak čer-
pajú z toho najlepšieho v minulosti 
a jasne vidia budúcnosť automobilo-
vého priemyslu. 

Témou, čo vyvoláva záujem a zve
davosť, je napríklad prevádzka lakov
ne. Z  našich dávnejších skúseností 
môže ísť o špinavú prácu, ktorú cha
rakterizuje používanie nebezpečných 
chemických látok či dokonca zápach 
a znečistenie. Ako je to v prípade Vol
va? Oslovili sme hovorcu spoločnosti 
Volvo Car Slovakia Martina Semana.

�� Aké vlastnosti majú a na akej 
báze sú nátery, ktoré dodávajú 
vozidlu farbu? Používa Volvo Cars 
v porovnaní s inými výrobcami far-
by, ktoré sú niečím špecifické?
Naša továreň používa vysokokvalitné 
automobilové farby, ktoré používajú 
prémioví výrobcovia na celom svete. 
Lakovanie sa vykonáva v štyroch vrs
tvách, z ktorých tri sú na báze vody 
a vrchná vrstva je dvojzložkový bezfa
rebný lak na báze rozpúšťadiel, ktorý 
je mimoriadne odolný proti poškria
baniu. Naše lakovacie procesy spĺňajú 

najvyššie normy udržateľnosti, a to tak 
z hľadiska zariadení (ako sú pece), ako 
aj z hľadiska farby, ktorá sa používa.

 
�� Ako sa budú farby nanášať a ako 

sa zabezpečí „čistota“ procesu?
Proces nanášania farieb je plne auto
matizovaný. Lakovacie kabíny sú na
vrhnuté tak, aby zachytávali prestreky 
farieb, ktoré sú následne filtrované zo 
vzduchu pomocou suchých kartóno
vých filtrov.

 
�� Dá sa vôbec hovoriť o zápachu 

alebo možnosti vdýchnutia nebez-
pečných výparov zamestnancami?
Riziko vdýchnutia nebezpečných vý
parov je vylúčené. Všetky postreky sa 
vykonávajú v  uzavretých vetraných 
kabínach bez prítomnosti ľudí. Nepre
tržité monitorovanie ovzdušia zabez
pečuje, aby nikto nemohol vstúpiť do 
kabíny, keď je koncentrácia škodlivín 
príliš vysoká. Bezpečnostné štandardy 
pre zamestnancov spoločnosti Volvo 
Cars patria k najvyšším na svete.

 
�� Znamená to, že ani mimo pro-

stredia závodu sa ľudia nemusia 
obávať negatívnych následkov 
a môžu byť úplne pokojní? Ako je 

tento proces zabezpečený?
Volvo kladie dôraz na bezpečnosť nie
len pri vývoji vozidiel, ale aj v našich 
výrobných procesoch. Dodržiavame 
všetky európske legislatívne normy 
týkajúce sa emisií, čo zaručuje, že 
komunita v okolí môže byť pokojná. 
Naše závody sú navrhnuté tak, aby 
minimalizovali environmentálny do
pad a ochránili zdravie zamestnancov 
aj miestnych obyvateľov. Používa
me pokročilé technológie na kontro

lu emisií a  pravidelne monitorujeme 
naše procesy, aby sme zabezpečili 
splnenie najvyšších štandardov v ob
lasti bezpečnosti a ochrany životného 
prostredia.

�� Kedy plánujete rozbehnúť 
výrobu?
V prvej polovici roka 2027. Ak máte 
záujem stať sa súčasťou nášho tímu 
a  prispieť k  našim cieľom, pozrite si 
aktuálne pracovné ponuky na https://
jobs.volvocars.com.

Pýtal sa Anton Oberhauser

Čo sa mi páči?

Volvo: najmodernejšia lakovňa

ROKOV ČASO
PISU

Aktuálny stav na stavbe, marec 2025
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Kvitne aj po trištvrte storočia. Folklór-
ny súbor Rozmaring zo Sene si toto 
mimoriadne jubileum pripomenul 
vo veľkom štýle – špeciálnym gala-
programom 8. februára v kultúrnom 
dome svojej rodnej obce.

O folkloristoch, ktorí mapujú ľudo
vú kultúru predovšetkým z maďarskej 
časti regiónu Abov, sa dá povedať, že 
už 75 rokov vytvárajú jedno veľké, ra
dostné kolektívne srdce. Roku 1950, 
keď Rozmaring vznikol, vládla ťaživá 
situácia. Politický režim stále silnejšie 
uťahoval skrutky a folklór sa stal vy
jadrením vnútornej slobody. Súbor za
ložila Mária Hámorská. K piesňam vte
dy priviedla prvých 12 dievčat.

Všetky informácie vám dnes ako 
na dlani vedia poskytnúť dvaja z naj
povolanejších  –  šéfka senianskeho 
Csemadoku Marta Murová (základ
ná organizácia kultúrneho zväzu Ma
ďarov na Slovensku vznikla rok pred 
Rozmaringom) a  dnešný umelecký 
vedúci súboru Csaba Mitro, inak aj 
obecný poslanec.

Kolektívne srdce Rozmaringu dý
cha a bije naplno. Dnes ho tvorí už 
niekoľko generácií  –  napríklad stá
le aktívna Alžbeta Čurillová, kto
rej, ako mi prezradí Marta, ťahá na 
osemdesiatku, folklórom teda žije 

neuveriteľných skoro 65 rokov. Stále 
sa venuje najmä deťom, pomáha jej 
Alica Takáčová. Už inej vekovej ka
tegórie je aktuálny vedúci tanečnej 
zložky Dávid Chovanec. Spevákov 
vedie Anikó Szakálová.

Okrem studnice maďarských ľudo

vých piesní čerpal repertoár Rozma
ringu dlhé roky aj z rómskych nápe
vov, ktoré hrával vychýrený orchester 
pod vedením primáša Gézu Potu. Té
my piesní odrážali dianie v poľnohos
podárskom roku na dedine, nechýba
li ani texty o vzťahoch mužov a žien, 
občas i s pikantným nábojom...

Aktívnych či bývalých členov ma
jú v Rozmaringu aktuálne 70, z toho 
26 dospelých spevákov a 20 taneční
kov. Do počtu treba zarátať aj 24 detí, 

ktoré takto získavajú lásku k ľudovému 
umeniu. Takú, aká v nich ostane na
vždy. „A veru, aby naše predstavenia 
boli stále dobré, musíme pravidelne 

skúšať. Každá zložka skúša raz 
až dvakrát týždenne, pred 
vystúpeniami či festival-
mi aj trikrát,“ komentu
je Csaba Mitro. Cítia, že 

záujem u  mladých ľudí je 
dnes slabší ako kedysi, pri

vítali by hlavne viac chalanov.
Rozmaring sa veľmi potešil renovácii 

svojho domovského stánku, kultúrne
ho domu v Seni. Získali tu oveľa lepšie 
zázemie, skúšobňu aj šatne. Na svoju 
činnosť, vrátane ciest po Európe – boli 
v Turecku, Poľsku, Holandsku, Španiel
sku či Taliansku – získavajú fi nančné 
zdroje z  rôznych projektov. Čižmy a 
kroje zháňajú, alebo si ich dávajú šiť 
v Komárne či Budapešti. Svoj program 
k  75ročnici mohli zorganizovať aj 
vďaka podpore programu Kultminor 
z  Košického samosprávneho kraja, 
obci Seňa, Kechnec, Milhosť a ďalším 
nadáciám a sponzorom. 

Dôkazom, že folklór zbližuje, je 
i nemálo manželských párov, ktoré sa 
stretli v  súbore. Pulzujúce srdcia sa 
teda nezriedka aj spájajú a vytvárajú 
puto na celý život. Rozmaring, pýcha 
nášho regiónu, dôkaz jeho kultúr
nej pestrosti a podmanivej ľudskosti. 
Nech sa vám darí aj ďalšie roky a de
saťročia, milí folkloristi!

Anton Oberhauser, foto Rozmaring

SRDCIA REGIÓNU

Príklad obohacujúceho spolunažívania – 75 rokov súboru Rozmaring

Žije a bije naplno

Všetci spolu pri klaňačke. Reportáž z galaprogramu odvysielala maďarská Duna TV a slovenská televízia pripravuje dlhší materiál

Rozmaring má stále aktívnych seniorov

Zohratosť pri vystúpeniach sa docieľuje usilovným tréningom

Nastupujúca generácia

skúšať. Každá zložka skúša raz 
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INFRAŠTRUKTÚRA

Podľa oficiálnych údajov boli pred 
tromi rokmi na území Košického kraja 
stále až dve tretiny obcí bez napoje-
nia na kanalizačný systém. Odvtedy 
sa situácia prakticky nezlepšila – náš 
región nevynímajúc.

 Nevhodne nastavené podmienky 
na Slovensku (prednosť majú sídla 
nad 2 000 obyvateľov) a ťažkopádne 
čerpanie eurofondov majú za násle

dok, že aj množstvo obyvateľov v na
šich obciach, vrátane tých, čo prišli 
bývať do moderných novostavieb, 
musí rátať s  kanalizačným riešením 
známym ešte z  čias našich starých 
rodičov – žumpami.

V posledných mesiacoch majú na
še obce o  niečo viac možností žia
dať o  financie z  verejných zdrojov 
na vybudovanie alebo dobudovanie 
verejnej kanalizácie. Obce sa pritom 
nachádzajú na rôznom stupni rozpra
covanosti projektu. Pokračuje v Seni, 
stavebné povolenie majú v Haniske. 
Projekt takpovediac „zamrzol“ v Bel
ži. „Kvôli nízkemu rozpočtu našej ma-
lej obce nie je možné realizovať veľ-
ký projekt  so spoluúčasťou 1  –  8 %. 
Uskutočniteľné je to skôr po častiach, 
čo však predpokladá opakované zís-
kanie finančných prostriedkov počas 
niekoľkých rokov za sebou. Okrem 
toho by prevádzka kanalizácie stála 
nemalé financie, čo môže brzdiť ďalší 
rozvoj obce,“ pripomína starosta On-
drej Pravda.

 ` Nezáujem pripojiť sa?
Zložitá situácia je v  KokšoveBakši. 
Obci bol schválený projektový zá
mer z  Programu Slovensko 2021
2027 v celkovej sume 1,6 milióna eur 
z alokácie IUS UMR Košice. No hrozí, 
že od projektu ustúpi. Dôvod? „Ob-
čania nemajú záujem pripojiť sa ku 
kanalizácii,“ komentuje starosta Mi-
kuláš Hudák. „Niektorých odrádza-
jú vstupné náklady. Môžu dosiahnuť 

Stotisíc na chodníky

Bezpečnosť chodcov je prvoradá pri umiestňovaní financií z rozpočtu obce Ča
ňa do dopravnej infraštruktúry. Koncom minulého roka zastupiteľstvo rozhodlo 
o realizácii osvetlenia cyklochodníkov medzi Čaňou a Gečou a medzi Čaňou 
a Ždaňou v celkovom náklade 73 742 eur. Taktiež bol zrealizovaný chodník pre 
peších na Zimnej ulici za 25 506 eur. Veríme, že tieto investície sú vynaložené 
v prospech bezpečnosti našich občanov.
 Michal Rečka, starosta Čane

Nový zdroj financií pre obce

Územie mestského 
rozvoja – ďalšia 
brána pre pomoc

V roku 2023 sa však objavila nová 
cesta na efektívnejšie využitie euro
fondov  –  ide o  nástroj inšpirovaný 
praxou v Poľsku, kde sa darí čerpať 
tieto prostriedky rýchlejšie ako u nás. 
Konkrétne je reč o vytváraní území 
Udržateľného mestského rozvoja 
(UMR). UMR podporuje spoločné in
tegrované projekty s cieľom rozvoja 
mesta a susediacich obcí, pričom ide 
aj o znižovanie regionálnych rozdie
lov. V prípade Košíc tvorí toto úze
mie – spolu s krajským mestom – aj 
40 priľahlých obcí. Je medzi nimi aj 
16 z  nášho mikroregiónu s  výnim
kou Sokolian, kde poslanci neschvá
lili uznesenie o vstupe do UMR.

V rámci Programu Slovensko bolo 
pre územie UMR Košice vyčlenených 
dokopy 133,8 milióna eur zo zdro

jov Európskeho fondu regionálneho 
rozvoja. Podľa starostu Skároša Ľu-
bomíra Vranku najväčší záujem bol 
o financie na rekonštrukciu školských 
zariadení, modernizáciu miestnych 
komunikácií, znižovanie energetic
kej náročnosti verejných budov, ako 
aj na ochranu a zlepšenie životného 
prostredia. Pre malé obce však môže 
opäť ísť o náročné podmienky, keďže 
minimálna výška projektového záme
ru bola nastavená, takmer pri všet
kých opatreniach, na 201 tisíc eur, čo 
je pre malé obce väčšinou privysoká 
suma aj vzhľadom na dofinancovanie 
z vlastných zdrojov.

Aktuálne sú v  území UMR Košice 
schválené projektové zámery pre obce 
mikroregiónu Hornád v celkovej výške 
viac ako 8 miliónov eur.  ao

Kanalizácia zvyšuje hygienickú úroveň obcí

ilustračné foto

300 až 500 eur, záleží od umiestne-
nia vývodu kanalizačnej rúry alebo od 
umiestnenia žumpy.“ No táto investí
cia sa pomerne rýchlo vráti v podobe 
hygienického, ekologického a celkovo 
komfortnejšieho riešenia.

Marcela Gallová, starostka Sene, kde 
majú schválených 8,4 miliónov eur na 
kompletné dokončenie kanalizácie, 
tiež poukazuje na dvojaký postoj ob
čanov. „Jedni nás bombardujú, kedy 
bude kanalizácia, a druhí sa vyhová-
rajú na vstupné náklady. 
Merateľným ukazovateľom pri týchto 

projektoch je výlučne počet napoje-
ných. Každá nepripojená domácnosť 
bude znamenať pokutu pre obec, čo 
by malo likvidačný charakter. Nezosta-
ne nám nič iné, iba zaviesť veľmi tvrdé 
sankcie, aby sa napojili všetky pláno-
vané nehnuteľnosti v pôvodnom pro-
jekte. Iná možnosť neexistuje.“

 ` Kedy ešte hrozia sankcie?
Pripojenie sa k verejnej kanalizácii je 
teda zo zákona prakticky povinné. 
Ak obec ako celok odmietne, zo
stáva obyvateľom len možnosť vy

užívať žumpy. Objednanie výjazdu 
takzvaného „fekálneho“ vozidla na 
odčerpanie žumpy, stojí aktuálne 
okolo 80 eur.

Čo je však horšie, niektoré domác
nosti aj v našom regióne si ani s tým 
problém nerobia a nevadí im znečistiť 
splaškami hoci aj breh blízkeho poto
ka, či dokonca priamo vodný zdroj.

Tiež je nutné poznamenať, že obec 
alebo okresný úrad, odbor životné
ho prostredia, je oprávnený žiadať od 
každej neodkanalizovanej domácnos
ti potvrdenia o vyprázdnení žumpy za 
posledné dva roky. „Ak majiteľ nehnu-
teľnosti tieto potvrdenia nevie predlo-
žiť, vystavuje sa pokute, čo sa zo stra-
ny okresného úradu už v Haniske aj 
niekoľkokrát stalo,“ pripomína za všet
kých starostov Miloš Barcal z Hanisky.

Pripojenie sa na kanalizáciu, keď je 
to možné, je teda nielen povinnosťou 
pred zákonom, ale stáva sa aj skut
kom v  duchu dobrých susedských 
vzťahov a výrazom správneho posto
ja k ochrane životného prostredia.

Anton Oberhauser, 
ilustračné foto autor

Vitajte v 21. storočí... alebo?

Čerpanie peňazí z rozpočtov Európskej únie sme si na Slovensku výraz-
ne skomplikovali vlastnými dodatočnými pravidlami. Zmeniť nastavený 
rámec je veľmi zložité, keďže sú naň naviazané finančné aj ľudské zdroje 
a hlavne administratívne procesy.

ABOVSKÝ hlásnik4

štvrťročník Regionálneho združenia obcí Hornád



KokšovBakša sa rozrástla o 14 malých občiankov. Do života ich 
radostne privítali na milej slávnosti 16. marca, kde sa zhromaždili 
rodiny i priatelia. Starosta Mikuláš Hudák odovzdal hrdým rodi
čom pamätný list a darčekový balíček. Program plný piesní a bás
ničiek pripravili deti z miestnej ZŠ s MŠ. Mená detí narodených 
v roku 2024 sú zapísané aj do kroniky obce. Túto peknú tradíciu 
udržujú aj v Haniske a Trstenom pri Hornáde.

ocú Kokšov-Bakša/ red

ŽIVOT V OBCIACH

„Ou, pán Habina, máme z vás veľkú ra-
dosť! Z vášho dielka i z fotočiek, čo ste 
práve poslali. Z tých už vieme vybrať. 
Ďakujeme!“ Tento mail som napísala 
starostovi Vyšnej Myšle Marekovi Ha-
binovi 9.decembra 2024 ako odpoveď 
na dobrý pracovný materiál.

Pôvodne sme totiž mali fotky k člán
ku Zo smetiska živá studňa technic
ky aj kompozične nekvalitné. „Lepšie 
nemám, ale zabezpečím, aké potrebu-
jete,“ povedal nám. A krátko nato do 
redakcie poslal presne také. Ku krás
nemu malému projektu, o  ktorý sa 
osobne zaslúžil. Článok vyšiel v Abov
skom hlásniku č. 4/2024. 

Netušila som, že ON sa 28. decem
bra navždy rozlúči s  týmto fyzickým 
svetom. Tieto riadky píšem s  úctou 
a  rešpektom. Pretože s pánom Habi
nom – vzácnym, pohotovým a obeta
vým človekom – sa nám všetkým v re
dakcii spolupracovalo výborne.

Na strane 12 nášho decembrové
ho čísla je článok o storočnici knižni
ce v obci, kde starostoval. S krásnou 
fotkou pri odovzdávaní ocenenia ta
mojšej zaslúžilej knihovníčke Regine 
Šusterovej. Jeho tvár vyjadruje praj
nosť a úprimnosť. 

V tomto jarnom čísle píšeme o diva
delnom predstavení a o výstave obra
zov ako pokračovaní aj ním oživenej 
tradície obecnej knižne.

V jesennom čísle časopisu zas ved
no s  manželkou Margitou predstavil 
verejnosti zachránené humno a  svo

ju srdcovku: Nebo  –  peklo, krásne 
kultivovaný kus prírody nad Vyšnou 
Myšľou. Pamätám si moment z tej re
portážnej cesty: Bola nedeľa a veľmi 
horúco. Zišli sme k riečke sa osviežiť. 
V jej strede na kameňoch sedeli školá
ci. S radosťou som počúvala ako pek
ne sa s nimi zhováral...

 `  Alej starostov rastie
Ešte za jeho života dali spolu s obec
ným správcom Vladimírom Šolté-
som hlavy dokopy a  vznikla myš
lienka aleje starostov. Ako nám pred 
niekoľkými dňami povedal pán Šoltés, 
stihli do zimy zaobstarať a zasadiť pr

vých šesť stromov do tejto starostov
skej aleje – javor od Jána Kokardu zo 
Ždane, lipu od Michala Rečku z Ča
ne, japonskú čerešňu od Miroslava 
Sisáka z Nižnej Myšle, ambrovník od 
Ľubomíra Vranku zo Skároša a  ľa
liovník od Mikuláša Hudáka z Kok
šovaBakše. Spoločnosť im robí javor 
za Vyšnú Myšľu.

 ` Nové voľby
V súčasnosti zastupujúcim starostom 
je Miroslav Juhás. Ako povedal pre 
Abovský hlásnik, pokračuje v činnosti 
svojich predchodcov, teda aj pána Ha
binu, ktorá je bohatá a košatá. Voľby 

nového starostu by mali byť v októbri 
tohto roku. Presný termín nie je ešte 
známy, pán Juhás svoju kandidatúru 
nepotvrdil ani nevylúčil.

 Katarína Eva Čániová, 
foto autorka a oú

Viac miesta na hranie Veľkorysý priestor na vonkajšie aktivi
ty vytvorili deťom a mládeži v Kokšove
Bakši. Na lúke smerom k železničnému 
priecestiu umiestnili v jednej časti prv
ky pre najmladších – pružinové koníky, 
hojdačku i preliezačku a v druhej čas
ti pre tých starších posilňovacie stroje 
na ramená a nohy. Vonkajší fitnes nie 
je pre domácich úplnou novinkou, päť 
strojov pri multifunkčnom ihrisku už vy
užívajú nejaký ten rôčik. Starosta Miku-
láš Hudák: „Chceli sme vytvoriť novú 

plochu, na ktorej by mohli obyvatelia 
tráviť voľný čas spolu so svojimi deťmi. 
Zároveň sme vysadili desiatky strom-
čekov, ktoré oddeľujú ihrisko od poľa 
a budú poskytovať príjemný chládok.” 

Realizáciu umožnil schválený nená
vratný finančný príspevok vo výške 
49 104 eur z Pôdohospodárskej pla
tobnej agentúry, operačný program: 
Program rozvoja vidieka prostredníc
tvom Miestnej akčnej skupiny Hor
nád – Slanské vrchy, o.z.

Monika Floriánová, foto ocú 
Kokšov-Bakša Nové ihrisko v Kokšove-Bakši

Detičkám a rodičom želáme veľa zdravia a radosti

Uvítali deti do života

Len treba chcieť...
Je nám všetkým veľmi ľúto, že Ma-
rek už nie je medzi nami. Bojoval 
s chorobou a verili sme, že sa mu 
podarí tento boj vyhrať. Nestalo sa 
tak. Stratili sme blízkeho kolegu, 
človeka plného optimizmu, nápa-
dov a myšlienok. Človeka, ktorý nás 
vždy vedel zabaviť či rozveseliť. On 
odišiel, ale jeho posolstvo – všetko 
sa dá, len treba chcieť – zostáva.

 Ján Kokarda, 
starosta obce Ždaňa a predseda RZOH

Hold skvelému človeku

Za Marekom Habinom, starostom Vyšnej Myšle

Pán Habina sa zaslúžil aj o vznik a roz-
voj Furmanských pretekov

S tínedžermi pri rieke Olšave
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Naše šance nie sú rovnaké. A štatisti-
ky sú neúprosné. Slovensko patrí ku 
krajinám, kde o úspechu žiaka v ško-
le – bez ohľadu na talent a schopnos-
ti – do veľkej miery rozhoduje sociál-
na situácia. 

Týka sa to najmä rómskych osád, 
odkiaľ je veľmi ťažké sa vymaniť. Slo
vensko, viac ako iné krajiny, nedoká
že identifikovať a rozvíjať talentované 
deti zo znevýhodneného prostredia.

Recepty, ako riešiť tento stav, vy
mýšľajú mnohí už roky a míňajú sa na 
ne nemalé financie. Podchytiť rómske 
deti a  ukázať im cestu ku kvalitnej
šiemu, plnšiemu životu sa snažia aj 
na ZŠ v Ždani. Rozvíjajú viacero ná
padov. Nadšený mladý učiteľ Andrej 
Klobušník, ktorý pôsobí aj v nezisko
vej organizácii Teach for Slovakia, pri
šiel okrem iného s myšlienkou založiť 
žiacky orchester, ktorý by bol otvore
ný talentovaným deťom bez rozdielu 
etnického pôvodu.
„Chodia k nám, najmä na druhý stu-

peň, okrem ždanianskych aj deti zo 
Skároša a Nižnej Myšle. Podujal som 
sa objaviť medzi nimi talenty,“ hovorí 
Andrej. Nakoniec sa veci vyvinuli tak, 
že do kapely prichádzajú najmä róm
ske deti, konkrétne chlapci. „Dievčatá 
dávajú zatiaľ prednosť školskému spe-

vokolu, nejakú-tú speváčku by sme ra-
di privítali aj my,“ pozýva Andrej.

Mladý učiteľ urobil niečo navy
še – dušou je to rocker, preto zabez
pečil svoje vlastné nástroje, hlavne 
gitary. Na ďalšie vybavenie, v prvom 
rade zvukovú aparatúru, vyzbieral 
peniaze cez verejnú zbierku (crowd
funding) a od rodičovského združe

nia, ktoré ich naďalej podporuje, keď 
treba niečo dokúpiť či opraviť. Začali 
sa skúšky a viacerých chlapcov, hlav
ne zo Skároša, muzicírovanie chytilo 
za srdce.

Asi najväčšou výzvou, ktorej bude 
kapela čeliť pravidelne, však bude 
kontinuita, zabezpečenie stálej zo
stavy hudobníkov. „Práve v tomto ro-

ku prežívame takýto krok vzad, keď-
že naši najšikovnejší chlapci už odišli 
na strednú školu.“ Ešte predtým však 
absolvovali veľkú skúšku ohňom. „Vy-
stúpili ako hudobní hostia v talk-show 
Milana Kolcuna Bez šepkára, kde za-
hrali päť piesní,“ hovorí hrdý Andrej.

Chalani radi nacvičujú skladby, kto
rými sa preslávili Gipsy Čáve alebo 
Kmeťo Band. Veľmi si obľúbili aj re
pertoár Petra Lipu či Karola Duchoňa. 
„Vystúpili aj v roku 2024 počas festiva-
lu Use the City pri obchodnom dome 
Urban. Na verejnosti musíme dbať na 
autorské práva, hrávame teda väčši-
nou ľudovky.“

Možno práve hudba ponúkne tým
to deťom návod, ako vziať život do 
vlastných rúk. Cestu by mohlo ukázať 
napríklad konzervatórium so zamera
ním na rómske umenie na Požiarnickej 
ulici. Vďaka ľuďom, ako je Andrej Klo
bušník, môžeme na konci tunela zba
dať záblesky svetla.

Anton Oberhauser, 
foto FB A. Klobušník

INŠPIRÁCIA ZO ŠKÔL

Pred obchodným domom počas festivalu Use the City Košice

Hrali aj v talk-show Milana Kolcuna

Šarkane na škole v Ždani

V Sokoľanoch prebieha od februá-
ra rozsiahla rekonštrukcia materskej 
školy, ktorej cieľom je zníženie ener-
getickej náročnosti budovy a pokles 
emisií skleníkových plynov. 

Keďže v nej nie je možná prevádzka 
a obec nedisponuje vhodnými náhrad

nými priestormi, učiteľky s 18 deťmi 
našli dočasný domov v  ZŠ Haniska, 
kde majú k  dispozícii veľkú herňu, 
šatňu, toalety.

„Veľmi pekne ďakujem riaditeľke 
Barbore Glove, že nám podala po-
mocnú ruku, aj za vrúcne prijatie. De-
ťom sme zabezpečili všetko, takže dis-
komfort takmer nepociťujú. V jedálni 
ZŠ majú zabezpečené aj obedy,“ vraví 
starosta Ľuboš Janke. „Škôlkari sa te-
šia, že sa stretávajú s väčším kolektí-
vom detí a zapájajú sa do výchovných 
procesov v rámci ZŠ aj vďaka všetkým 
zamestnancom školy. Ďakujem rodi-
čom, že pochopili situáciu a musia za-
bezpečovať dovoz a odvoz detí.“ 

Obnovu budovy škôlky realizuje 
obec cez Program Slovensko a  cez 
SIEA (Slovenská inovačná a energe

tická agentúra), celkový rozpočet 
stavby predstavuje 449 tisíc eur bez 
spolufinancovania obce. Rozsah re
konštrukcie zahŕňa výmenu strešnej 
krytiny, zateplenie strechy a  obvo
dového plášťa, výmenu okien, dvier, 
podláh a sanity, nové osvetlenie, vy
kurovanie a kuchyňu. Zmodernizujú 
sa aj systémy chladenia a  vetrania 
zavedením lokálnej rekuperácie. MŠ 
získa novú dispozíciu interiéru, elek
troinštaláciu i nové interiérové vyba
venie. Práce by mali byť ukončené do 
konca augusta tohto roku.

Monika Floriánová, foto ocú Sokoľany

Našli domov pre škôlkarov

Andrej Klobušník považuje prácu s deť-
mi za poslanie

Vystúpenie v programe Milana Kolcuna
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Najstarším nepretržite trvajúcim tu-
ristickým prechodom v okrese Koši-
ce-okolie sa stal zimný Prechod Slan-
skými vrchmi. Organizuje ho Nižná 
Myšľa – v januári tohto roku už 56. 
raz! A nie hocijako! Presvedčili sme 
sa na vlastné oči. 

Výborná organizácia. Úctivé po
zastavenie pri tamojšom pamätníku 
padlých z  druhej svetovej vojny so 
salvami Klubu vojenskej histórie Kras
nogvardejci – tohto roku pri príleži
tosti 80. výročia oslobodenia obce. 
Skvelá nálada. Sneh, slnko, ľad, mráz 
aj ohník na čarovnej Márovke. Výstup 
na magické Bradlo do  nadmorskej 
výšky 840 metrov. Mrazivo–slnečný 
opar s chvíľkovým výhľadom na Ko
šickú kotlinu a  Vysoké Tatry. Dobrý 
gulášik a  čajík v  cieli a  hlavne chuť 
a  prajnosť organizátorov    starostu 
Miroslava Sisáka, jeho rodiny, pra
covníkov obecného úradu aj počet
ných miestnych dobrovoľníčok a dob
rovoľníkov. Veď účasť takmer 400 ľudí 
nie je „sranda“. Napríklad tri autobu
sy sa dva razy otočili, aby všetkých 
účastníkov vyviezli na Slanské sedlo 
v nadmorskej výške 300 m, odkiaľ sa 
prechod začínal.

Nechýbalo starostovské poďakova
nie zakladateľovi podujatia Júliusovi 
Dulovičovi.

Prítomný smiech, aj ticho, vrava, ra
dosť z pohybu s pristavením sa pod 
vrchom Dobrák v 670 m n.m. – na vý
bornom vzduchu.

Túru dlhú približne 15 km absol
vovali aj starostovia zo susedných 
obcí – Matej Kočiš z Trsteného pri 
Hornáde, Ľubomír Vranka zo Ská
roša i Miloš Barcal z Hanisky. Prešli 

sme všetci „hory a doly“, aby sme sa 
cez Červený vrch a Koscelek vrátili 
späť do Nižnej Myšle.

Z  podujatia máme doma pamät
nú medailu. Čo s  ňou? V  zásuvke 
by sme na ňu zabudli. A tak tróni na 
najčestnejšom mieste – tam, kde sa 
najčastejšie zdržujeme. Objíma ku
chynské hodiny a spolu s nimi meria 
čas do ďalšieho ročníka tohto pek
ného podujatia. 

Katarína Čániová, foto autorka a ou

DETI A MLADÍ

Zasnežené ráno prilákalo okolo 
500 milovníkov prírody na turis-
ticko  spoločenskú akciu Po srn-
čej stope, ktorá sa koná na sviatok 
Troch kráľov. 

Po dvoch predchádzajúcich bla
tistých rokoch bol tohoročný 32. 
ročník krásne biely. Nenáročná 7 

km trasa začínajúca v obci Skároš 
viedla cez blízke polia a les. Účast
níci vytvorili približne 600metro
vého hýbajúceho sa hada. Nečudo, 
že srnky radšej zostali v úzadí a po 
maškrty, ktoré im do krmelcov pri
niesli deti, si prišli neskôr.

Pohostenie v  cieli putovania ten

toraz organizátori  –  obec Skároš 
a  Družstvo Hrabov  –  pripravili na 
lúke pod „Nergeškou“. Tu sa červe
nolíci turisti zohriali pri teplom čaji 
a vatre, ktorú sponzorsky urobil Vla-
do Poľák zo Ždane, a posilnili sa pra
vým poľovníckym guľášom. Navarili 
ho celkom 250 litrov, aby sa ušlo kaž

dému. Kúpiť sa dali aj pečené klo
básky a jaternice. Deň spestrila mož
nosť povoziť sa na koňoch, strieľať zo 
vzduchovky na makety lesnej zveri 
a skúšať šťastenu v bohatej tombole, 
v ktorej sa rozdalo až 46 cien.

Monika Floriánová, foto ocú Skároš

Zimný Prechod Slanskými vrchmi – najstarší v okrese Košice–okolie

Medaila objíma hodiny

Vytvorili 600-metrového hada

Dôležitý bod programu, plnenie krmelcov a senníkov Ľudský had zaplnil lipovú aleju

Čarovná Márovka

Magické Bradlo

Nádherný dvojstrom po trase

Čas v objatí 
medaily

ABOVSKÝ hlásnik 7

20. ročník, číslo 1/2025



Základná organizácia Slovenského 
zväzu protifašistických bojovníkov 
(ZO SZPB) v  Čani obnovila svoju 
činnosť v duchu ideí, ktoré ctia od
kaz bojovníkov proti fašizmu naprí
klad z čias Slovenského národného 
povstania. Na 18. januára pripravili 
v spolupráci s obcou tradičný piet
ny akt kladenia vencov pri príleži
tosti 80. výročia oslobodenia. Pria
mo na cintoríne vystúpila folklórna 
spevácka skupina Domovina s odbo
járskymi piesňami, čo dodalo piet
nym chvíľam autentickú a dôstojnú 
atmosféru.

Na obecnom úrade potom nasle
dovala členská schôdza ZO SZPB 
Čaňa, opäť za účasti starostu Mi-
chala Rečku a obecných poslancov. 
Program obohatili vystúpenia detí 
z materskej školy a speváckych sú
borov Ozvena, Klubovčanka a  Do

movina, za ktorú sa predstavil aj só
lista v hre na akor deón Jakub Lacko. 
Medzi hosťami bola starostka Slan
skej Huty Martina Urbanová.

„Naša ZO spája ľudí rôznych ge-
nerácií, ktorí zdieľajú pohľad na 
históriu a hodnoty,“ hovorí predse
da Lukáš Slota. „Tým, že si vážime 

a  presne spoznávame našu histó-
riu, spoločne staviame základ pre 
budúcnosť.“

ls/ao

VÝROČIE KONCA VOJNY
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Už osem desaťročí nás delí od kon-
ca najväčšieho konfliktu v dejinách 
ľudstva - druhej svetovej vojny, ktorá 
koncom roku 1944 priamo zasiahla aj 
náš región. Prvou oslobodenou ob-
cou bol Skároš. Vďaka polohe a prí-
stupu z lesnej cesty z Maďarska mali 
tieto udalosti strategický význam.

V priebehu 17. decembra 1944 voja
ci maďarskej 16. pešej divízie po stra
te Hollóházy ustúpili lesom v  smere 
k Skárošu. Prechodnú obranu založili 
500 metrov za hranicou, na lúke a ces
te juhovýchodne pod vrchom Domaš
ka. Keď sa v ten deň zotmelo, vojaci 
troch sovietskych streleckých práporov 
a streleckého pluku vyrazili v ústrety 
maďarským vojakom. Za nimi tanky 
a prápor automatčíkov 5. tankovej bri
gády na amerických vojenských terén
nych autách značky Willys. Pripojil sa 
horský vlečený mínometný pluk. So
vieti sa snažili oklamať svojho nepria
teľa predstierajúc, že aj oni sú ustupu
júce maďarské alebo nemecké vojská. 
Lesť im spočiatku vyšla.

Po uvedomení si svojho omylu ma
ďarskí delostrelci okamžite zničili jed
no samohybné delo. Začal sa boj. Ma
ďarská 16. pešia divízia svojimi ďalšími 
silami obklopila Skároš a blízke okolie. 
Vojaci a technika Červenej armády bo
li o 01:30 nad ránom 18. decembra za
stavení 200 metrov pred obcou.

Maďari sa tuho bránili. Aj ďalšie po
kusy preniknúť do obce boli neúspeš
né. Sovietske velenie ale rýchlo zača
lo sústredený útok pechoty a tankov. 
Po hodine paľby tankov a pouličného 
nočného boja bola obec o 2:30 ráno 
oslobodená. Maďarské vojská ustúpi
li do dnešného Trsteného pri Hornáde 
a pri svojom ústupe zničili most v se
vernej časti obce.

Predpoludním 18. decembra ne
mecké delostrelectvo začalo v sme

re od Ždane ostreľovať Skároš. Počas 
paľby bol ťažko poškodený aj tank 
na dvore rodiny Pavlovičovcov, kde 
si velenie 5. samostatnej gardovej 
tankovej brigády zriadilo svoj štáb. 
Po výbuchu tanku zomrel sovietsky 
veliteľ čaty prieskumníkov, radis
ta a  jeden automatčík. Poškodený 
boj aj dom, ktorý podľa spomienok 
rodinných príslušníkov Júliusa Pav
loviča opravili hneď po vojne. Ko
vové časti tanku boli využité pri re
konštrukcii domu. Tank bol neskôr 
s ťažkosťami odtiahnutý z dvora ne
vedno kam.

 ` Dora Stellung, posledná 
nemecká nádej

Ešte toho 18. decembra boli oslobo
dené Trstené, Seňa, Milhosť a  Kech
nec. Bránili ich prevažne maďarskí 
vojaci, spojenci Nemecka. Nemecké 
jednotky v tom čase začali postupne 

obsadzovať novú obrannú líniu známu 
ako Dora Stellung, južne od obcí Veľká 
Ida, Belža, Gyňov, Čaňa, Ždaňa, ďalej 
východne od vrchu Bradlo až k Dar
govskému priesmyku. Na jej výstav
be sa od jesene 1944 podieľali voja
ci rôznych národností zo stavebných 
a ženijných útvarov a nútene aj civilní 
obyvatelia nášho regiónu.

Najťažší boj nastal na Štedrý deň. 
V tento deň sovietske delostrelectvo 
vystrelilo v našom regióne do 40 tisíc 
nábojov rôzneho kalibru, z toho oko
lo 400 kusov z kaťuší. Nemci prizna
li, že tri nepriateľské prieniky rozbili 
ich hlavnú bojovú líniu. Keďže si toho 
však sovietska strana nebola vedomá, 
jej definitívny úder zatiaľ neprišiel. 

Po 24. decembri sovietska 18. armá
da prešla do dočasnej obrany a vele
nie začalo s prípravami na Západokar
patskú operáciu. Tá sa začala v prvej 
polovici januára 1945. 

Postupne boli oslobodené všetky 
naše obce, ktoré bránili už len nemec
ké a  maďarské zadržiavacie oddiely, 
ktoré  pomáhali svojim ustupujúcim 
vojskám v bezpečí sa stiahnuť. Koniec 
vojny u nás nastal až 19. januára 1945 
oslobodením Košíc.

 ` Trápenie po bojoch
Po prechode frontu pociťovali ľudia 
útrapy tohto konfliktu ešte dlho. Mí
nové polia, zničené domy a  hospo
dárske budovy, kostoly, cesty... polia 
poznačené zákopmi a protitankovými 
priekopami.

Okresné národné výbory vydávali 
výmery a  žiadateľom priznávali pe
ňažné preddavky na náhradu vojno
vej škody. Spracovávala sa dokumen
tácia so súpisom vojnových škôd. Na 
niektorých miestach sú až dodnes 
viditeľné voľným okom zákopy a de
lostrelecké pozície. Súčasne sa vyko
návali aj exhumácie mŕtvych vojakov, 
ktorí boli dočasne pochovaní v  de
dinách, a  to hlavne pri kostoloch na 
cintorínoch a voľných priestranstvách. 
Červená armáda tu stratila do dvoch 
tisíc vojakov zabitých priamo v boji, 
takmer osem tisíc ich bolo zranených. 
Straty na nemeckej a maďarskej strane 
boli niekoľkonásobne nižšie. Zabudnúť 
však nesmieme na civilné obete, na 
nesmierny strach ľudí z  vojny, z  nú
tených evakuácii zo svojich domovov, 
neustáleho delostreleckého ostreľova
nia a všetkým tým, čo si museli vtedy 
prežiť.

Kiež sa takéto utrpenie k nám už ni
kdy nevráti.

František Šuster, 
krátené, medzititulky redakcia

Mier si ctia všetky generácie

Organizátorov prekvapila hojná účasť na schôdzi

Vzácny záber zničeného sovietskeho tanku T-34/76 na dvore rodiny Pavlovičovej 
v Skároši po vojne

80 rokov oslobodenia od fašizmu

Začalo sa to Skárošom
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Ako v úvode kroniky v Nižnej Hutke 
z roku 1948 uvádza kronikár Fran-
tišek Sokolovský, stará bola vojnou 
zničená a novú píše na základe výpo-
vedí letopiseckej komisie. A je v nej aj 
zaujímavá stať o odievaní.

Asi okolo roku 1600 bolo v obci je
denásť gazdov. Boli usadení na dol
nom konci, lebo horný ešte neexis
toval. Mali dlhé vlasy siahajúce až na 
krk. Bohatí nosili tzv. darhovec zo zbi
tej vlnenej látky do pása – ako dnešný 
krátky zimník. Cifrovaný bol lesklými 
šnúrami. Nosili tiež biele šnurovacie 
nohavice zo silnej domácej tkaniny. 
Chudobnejší mávali na sebe „špencel“ 
alebo „kurtku“, ktorý sa zachoval až 
asi do roku 1840. Bol to obyčajný ka
bát, v páse stisnutý, nebol cifrovaný, 
mal len štyri rady gombíkov. Neskôr 
začali nosiť „geroky“  –  klasické ka
báty. Obúvali si „bočkory“. Keď mlá

denec išiel na vohľady alebo sobáš, 
mal na sebe „čuhu“ – či v lete či v zi
me  len tak cez seba prehodenú. 

Besednica

Žiadne úsilie nevyjde nazmar
Keby sa dala merať predajňa potra-
vín podľa úsilia, ktoré do jej existencie 
a fungovania boli vložené, tak v Belži 
by možno boli potraviny aj štyri. 
Táto obec v  našom mikroregióne 

Hornád patrí k  najmenším – má len 
asi 440 obyvateľov  –  a  zrejme ako 
jediná nemá vlastnú predajňu po-
travín. V blízkych obciach majú svo-
je prevádzky reťazce Fresh aj Coop 
Jednota, v  neďalekej Haniske je su-
permarket CBA. Ako nám povedal 
Ondrej Pravda, starosta Belže, obec-
nú ponuku reťazce zamietli, pretože 
prevádzkovať maličký obchod vrátane 
mzdy pre zamestnankyňu je pre nich 
nerentabilné. Rovnako sa ukázalo ako 
nepriechodné mať Môj obchod, sieť 
malých potravín, ktorý prevádzku-
je Lidl, pretože by v obci nedosiahol 
požadovaný týždenný finančný ob-
rat. Tunajší starosta dal hlavy dokopy 
aj so starostom obce Forbasy v Za-

magurí. Majú takmer rovnaký počet 
obyvateľov a  výzvu  –  mať pre nich 
obchod. Forbasy si nakoniec pomohli 
tým, že našli miestneho podnikateľa, 
ktorý bol ochotný investovať do po-
jazdnej predajne a u nich v obci mať 
potravinový sklad, ktorý sa zanedlho 
premenil na obchodík.
Belža zvažovala aj možnosť tzv. bez-

kontaktných potravín. No investície do 
bezpečnostného systému sú privyso-
ké. A  tak do obce trikrát týždenne 
vozia čerstvé pečivo a  chlieb, občas 
príde ponuka sezónneho ovocia a ze-
leniny a tým, ktorí nemôžu cestovať, 
nakúpia a privezú veci ich príbuzní. 
Čas ukáže, ako ďalej. Skúsenosť 

nám hovorí, že žiadne úsilie nevyjde 
nazmar, najmä, ak je prajné voči ľu-
ďom, ktorých sa týka...

VTEDY A DNES
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Nezvyklé alebo málo známe jarné ľu-
dové zvyky? Ponúkame vám ich za 
hrsť. Pomôžu nám pritom znalci ľudo-
vých zvykov Lucia Eštočinová a Adolf 
Peter Záturecký, autor knihy Sloven-
ské príslovia, porekadlá a úslovia.

Viete, že jestvoval krásny zvyk, 
s ktorým sa jednoducho môžeme spo
jiť aj teraz? Dokonca ho rozvinúť podľa 
ľubovôle? Volá sa Prinášanie nového 
leta. Na prechádzku si so sebou zo
berieme zelený, jarný konárik. Niekde 
mu hovorili májik, letočko, letečko, in
de lesola. Nosievali ho so sebou najmä 
dievčatá, no nič nám nebráni, aby nám 
robil spoločnosť, nech máme hocikoľ
ko rokov. Konárik ako symbol prícho
du tepla po dlhej zime reprezentuje aj 
našu pohodu, sviežosť, radosť.

Osobné zvyky počas Veľkonočného 
týždňa? Okrem varenia jedál je to na
príklad vyplachovanie zubov pre ich 
zdravie, česanie vlasov pod vŕbou, 
umývanie sa dievčat v potoku.

Pristavme sa pri ostatných dvoch 
spomínaných. Dievčatá sa umýva
li v  potoku, čo malo zabezpečiť ich 
zdravie a fyzickú kondíciu. A čo my? 
Predstavme si, že zrána či počas pek
ného dňa prídeme k  jazeru, rieke či 
studničke a  s  vedomím krásnej ja
ri a osobného zdravia si v nej schuti 
umyjeme tvár, ruky a  možno aj no
hy. A  pod vŕbou, ktorá rýchlo rastie 
a  je symbolom vitality, si rozčešeme 
vlasy. Dostaví sa výborný pocit živos
ti – a o to ide. 

Na Veľkonočnú nedeľu sa trado
valo, že sa členovia rodiny umývali 
vo vode z uvarených vajíčok. V ten
to deň sa tiež odnášalo veľkonoč
né jedlo do kostola, kde sa svätilo. 
Najobľúbenejším dňom sviatkov bol 
rozhodne Veľkonočný pondelok. 
Zábavy, oblievačky, šibačky a  ob
darovávanie vajíčkami  –  symbolmi 
nového života. Na juhu Slovenska 
zvykli dievčatá po vyšibaní priviazať 
chlapcom na korbáč farebnú stužku. 
Na Kysuciach a tiež na Orave, odkiaľ 
pochádzam, máme zvyk, že deň po 
Veľkonočnom pondelku šibú dievčatá 

chlapcov. Môjmu manželovi sa to do
siaľ nepáči, ale darmo – zvyk je zvyk 
a v utorok ho vyšibem.

Jurské zvyky  súvisia so sviatkom 
Juraja 24. apríla. Ide o prelom, deň 
medzi zimou a letom, keď sa začína 
poľnohospodárska sezóna. Verilo sa 

napríklad, že ak pred týmto sviatkom 
zabije bača hada, dobytok bude dob
re dojiť a nestratí mlieko. K obľúbe
ným tradíciám patrilo pálenie a pre
skakovanie jurských ohňov spojené 
s veselicami. Znak, že dynamika ži
vota graduje...

Jarné zvyky, s ktorými sa môžeme prepojiť

Na prechádzku 
s vetvičkou

A ešte pár zaujímavých pranostík:
 ♣ Ranný dážď, ženský plač, panská láska a aprílová chvíľa, to všetko na 
zajačom chvoste visí.

 ♣ Májový dážď stojí viac ako Viedeň.
 ♣ Ak sú v máji hríby červivé, bude suché leto.
 ♣ Na Jána čerešne aj muchy zrelé. 
 ♣ Nepadne ranná rosa, kým nezájde večer kosa.

Z kroniky Nižnej Hutky

Odievanie za 400 rokov

Stranu pripravila Katarína Čániová, 
foto autorka a kronika Nižnej Hutky

Ktorá si vlasy na jar pod vŕbou prečeše, bude ich mať husté a dlhé po celý rok. 
Stačí prísť k tejto krásavici do parku v Ždani

Čemerica kvitne skoro na jar. Kto sa 
do jej kvetov zahľadí, stane sa mu deň 
krásnym

Sobášny a slávnostný odev z roku 1947
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Obec Haniska má niekoľko dôvodov 
na radosť. Úspešná bola vo viacerých 
podaných projektoch a žiadostiach 
o dotáciu. Preinvestujú spolu viac 
ako 2,2 milióna eur z fondov Európ-
skej únie. 

Mládež a  deti už veselo zápolia na 
zrekonštruovanom basketbalovom ih
risku. Poškodený, nerovný as faltový 
povrch vymenili za nový gumový, 
ktorý je vhodný aj na bedminton a vo

lejbal. V  okolí vysadili kríky a  kvety. 
To všetko z  dotácie takmer 63 tisíc 
eur cez projekt Voľný čas v  Haniske 
od MAS Hornád – Slanské vrchy o.z. 
Z vlastných zdrojov ešte doplnia strie
dačky, ochranné siete či mantinely. 

Koncom roka 2024 sa pustili do 
veľkej rekonštrukcie základnej školy, 
ktorá by mala priniesť úsporu energie 
a nákladov na prevádzku. Z Plánu ob
novy získali nenávratný finančný prí
spevok 1,8 milióna eur. „Robí sa nová 
strecha a jej zateplenie, vymieňajú sa 
elektrorozvody, svietidlá, okná a dve-
re. Dôjde k zmene spôsobu vykurova-
nia z plynu na tepelné čerpadlá, takže 
sa vymenia aj rozvody kúrenia a radi-
átory. Na strechu sa osadí 164 foto-
voltických panelov, čím sa ZŠ stane 
prakticky energeticky sebestačnou,“ 
vymenúva starosta Miloš Barcal. 

Dočkali sa aj financií v sume 330 tisíc 
eur od Ministerstva životného prostre

dia SR na vybavenie zberného dvora. 
„Budeme nakupovať traktor, vlečku, 
naťahovač veľkokapacitných kontajne-
rov, kontajnery, malé nákladné vyklá-
pacie auto, multifunkčnú štvorkolku, 
kosačku, nákladnú a malú váhu, sof-
tvér na sledovanie odpadu dovezeného 
na zberný dvor.“ Cieľ je jasný – zlepšiť 
zber a  triedenie odpadu v obci, rov
nako aj údržbu obecných pozemkov.

Tešia sa aj obyvatelia nových častí 

IBV Bodolovská a  Domb. Po niekoľ
koročnom opakovanom snažení zís
kala obec dotáciiu 194 tisíc eur z en
virofondu na vybudovanie vodovodu. 
S realizáciou plánujú začať v máji. 

A to nie je všetko. Ďalšie zaujíma
vé projekty za viac ako 2 milióny 
eur, ktoré zlepšia život v Haniske, sú 
v rôznych fázach procesu. O nich nie
kedy nabudúce. 

Monika Floriánová, Miloš Barcal

Umenie je vesmír, v ktorom je dovo-
lené všetko. Touto vetou víta náv-
števníkov webová stránka Konzer-
vatória Petra Dvorského v Košiciach, 
ktorého študenti priniesli kúsoček 
z neho do Nižnej Myšle.

Na druhom organovom koncerte 
12. januára v  miestnom barokovo
klasicistickom kostole Sv. Mikuláša 
odohrali žiaci Adam Suchý,  Olívia 
Tallová a  profesor Tomáš Miha-
lik úchvatné skladby Bacha, Brixi
ho, Händla či Zacha. Pri svetle sviec 
a  žiarivej  výzdobe sa nádherne po
náralo do tónov staručkého 203roč
ného organu, rovnako i  do spevu 
talentovaných študentov Arsena Ko-
valchuka, Vandy Marinčákovej, An-
ny Kožuškovej a Tamary Balogovej. 
Krásny zážitok v nás rezonuje naďalej 
a tešíme sa už teraz na tretí ročník. 

Monika Floriánová, foto Patrik Štein

Ochotnícke Naše divadlo z Košíc 
predstavilo pod záštitou Obecnej 
knižnice vo Vyšnej Myšli rozprávko-
vú divadelnú hru pre deti i dospe-
lých Brokolička 2.

Herci predviedli nádherný príbeh 
lásky plný víl, princezien a  princov. 
Scenár k hre napísala autorka knihy 
Brokoličkin príbeh Jutka Kukajová, 
ktorá si v hre zahrala kráľovnú. Pod 
režisérskym vedením Daniela Kuchá-
ra sa v úlohách Brokoličky predstavila 
Ester Kukajová, ktorú si miestni diváci 

pamätajú ako konferencierku z oslavy 
storočnice knižnice koncom vlaňajška. 
Ester, študentka filmovej školy v Ko

šiciach, sa okrem herectva venuje aj 
realistickému umeniu. Knižnica túto 
mladú talentovanú umelkyňu podpo

rila. Usporiadala výstavu jej kresieb. 
Otvorená je od 15. marca do 15. mája 
2025 v tamojšej knižnici. zap, foto ou

KULTÚRA

Obrazy aj divadlo vo Vyšnej Myšli

Kresby 
Brokoličky

Protagonisti divadelnej hry o Brokoličke

Dotyky organových melódií

Starý nástroj krásne ožíva

Kultúra má aj širší zmysel

Veľké veci sa dejú

Rekonštrukcia ZŠ Haniska prinesie úsporu energie 

Zrekonštruované basketbalové ih risko
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RODÁCI

Priznám sa, že nepatrím medzi prí-
liš technické typy mužov. Radšej si 
zavolám majstra, ktorý vie veci ro-
biť lepšie ako ja. Zato ma baví písa-
nie, napríklad článkov do Abovské-
ho hlásnika...

 Možno si spomeniete na amatérsku 
maliarku Magdu Suchú z Geče, ktorú 
som vám predstavil presne pred ro
kom. A „Megi“ dala redakcii ďalší tip. 
Nemusela chodiť ďaleko – manžel jej 
sestry Pavlíny, František Oleár. Žije vo 
Valalikoch.

Na prvý pohľad Slovák v tom naj
lepšom slova zmysle: skutočný do
máci majster, veľmi zručný, povo
laním dlhé roky strojník, opravár 
a  mechanik v spoločnosti Inžinier
ske stavby, neskôr Colas. Od januára 
2025 už na dôchodku.

Na oboch frontoch – doma i v prá
ci – nezaspal na vavrínoch a stále sa 
učil niečo nové. Vo firme si potykal 
s  klasickými nákladnými vozidlami, 
s vrtkým UDS bagrom, v posledných 
rokoch riadil hlavne traktorbager. 
Pamätá si najmä zákazky na vod
ných dielach  –  Starina, Gabčíkovo, 
Žilina, Turček.

Doma mal naňho veľký vplyv svokor. 
„Vyznal sa v práci s drevom na najrôz-
nejšie spôsoby,“ hovorí Ferko, keď 
sedíme v obývačke. Čím viac sa ob
zerám okolo seba, tým viac vidím roz
ličných výtvorov – od pravidelných či 
krásne nepravidelných misiek, cez 
štíhle police až po jednu stenu celú 

obloženú obdĺžnikmi zo štiepaného 
dreva. Ozdobenú trojrozmerným ob
razom zo šišiek. Ten je zasa Pavlínki
ným dielom.

František Oleár dostal svoju prácu 
s  drevom na vysokú úroveň. A  nie
len s ním. Kedysi, za socializmu, keď 
nebolo v obchodoch toľko tovaru pre 
domácich majstrov ako dnes, si doká
zal zostrojiť domácu kosačku. A keď 
raz v Maďarsku naďabil na blšáku na 
dôležitú súčiastku – takzvané skľučo
vadlo – podomácky vytvorený sústruh 
(za pomoci kolegu sústružníka) bol 
čoskoro na svete! Kostru mal z dreva, 
no rotačné, obrábacie súčasti má sa
mozrejme kovové.

Keď Ferko robí s drevom – najčas
tejšie s  bukovým, ale aj s  čerešňou 
či orechom – najprv ho opracuje „na
surovo“. „Nechám ho úplne vyschnúť. 
Medzitým popraská a  naberie defi-
nitívny tvar.“ Potom mu dodáva ko
nečnú podobu a povrchovo ho upra

ví. Keď kedysi zháňal k  téme práce 
s drevom literatúru, našiel akurát jed
nu stranu v knihe. Preto je z neho skôr 
samouk. „Musel som skúšať, aké nože 
sú do sústruhu vhodné. Ložiská zasa 
treba pravidelne meniť,“ prízvukuje.

V suteréne vládne u Oleárovcov pra
vý „mužský“ poriadok. Tam vznikajú 
drevené výtvory, ktoré Ferko rád roz
dáva svojim blízkym. No podobne ako 
jeho švagriná, nevyhýba sa ani práci 
na zákazku. Veď ak ste zruční, môže
te si určiť, koľko toho urobíte... A ak 
popritom viete urobiť radosť ďalším, 
čo môže byť krajšie a odmeňujúcejšie?

Anton Oberhauser

Rodáčka z Čane prispieva k rozvoju 
biomateriálov v medicíne

Radka Gorejová z Katedry fyzikálnej 
chémie Ústavu chemických vied na 
Prírodovedeckej fakulte UPJŠ Košice 
sa už roky venuje výskumu a  vývoju 

materiálov, ktoré by mohli pri liečbe 
pacientov nahradiť alebo podporiť 
funkciu biologických tkanív. Ide naj
mä o  kostné náhrady, kde je pred

poklad ich uplatnenia v  ortopédii. 
Rodáčka z Čane zároveň verí, že me
dicínske materiály budúcnosti budú 
nielen efektívne, ale aj  rozložiteľné, 

Na spoločnej fotografii ocenených s ministrom školstva Tomášom Druckerom je Radka Gorejová tretia sprava

Mnohostranná krása dreva

Ferko 
a jeho 
šikovné 
ruky

Na stene štiepka, na obraze kvety zo šišiek – manželská súhra

František a jeho sústruh

Aj nedokonalá miska sa dá pekne upraviť

teda šetrné pre pacientov i pre per
sonál. Za svoj prínos v oblasti výskumu 
biomateriálov získala prestížnu Cenu 
za vedu a techniku 2024 v kategórii 
Osobnosť vedy a techniky do 35 rokov. 
Ocenenie jej bolo udelené 15. novem
bra počas slávnosti v Zimnej jazdiarni 
Bratislavského hradu. V budúcnosti by 
sme radi predstavili Radku Gorejovú na 
stránkach Abovského hlásnika bližšie.

ls/ao, foto cvtisr.sk

ABOVSKÝ hlásnik 11

20. ročník, číslo 1/2025



PLESY A FAŠIANGY

Čanianska kultúrna komisia v zime ani 
zďaleka nezaháľala. Stopu v mysliach 
návštevníkov z  celého regiónu zane
chali ďalšie vydarené akcie pre ľudí rôz
nych vekových kategórií. Ozajstným vr
cholom a srdcovkou pre všetkých bola 
prvého marca Fašiangová zábava. Svo
jich hostí po prvý raz privítala skrášlená 
sála kultúrneho domu – k novej podla
he, vysprávkam a  maľovke pribud
li stoly, stoličky a  svietidlá. Všetkých 
160 hostí potešila speváčka ľudových 
piesní Hanka Servická, známa nielen 
vo svojej rodnej rusínskej oblasti, ale už 
aj širokoďaleko po Slovensku.

Dva týždne predtým sa amfiteáter 
zmenil na veľkú kuchyňu pod holým 
nebom. Pod vedením skúseného mä
siara Štefana Karajoša sa pripravova
li tie najchutnejšie zabíjačkové dobro
ty, pričom návštevníci z nich mohli aj 
okoštovať. Z reakcií spomeňme aspoň 
tú od Danky Rusnakovej Kovačovej: 
„Veľmi sme si pochutnali a deti sa na-
učili niečo nové z  procesu výroby. 
Ďakujeme!“

Reprezentačný ples obce sa konal 
po 17. raz dňa 25. januára. Slávnost
nú atmosféru večera dotvorila hudob
ná skupina Oceán a mažoretkové zo
skupenie Twingy. Karnevalom na ľade 

a nápaditými maskami ožil zimný šta
dión v tradičný deň, 6. januára.

V  závere uplynulého roka sa kul
túrna komisia a  ZO Slovenského 
zväzu protifašistických bojovníkov 
rozhodli spojiť populárneho Mikulá
ša s  Vianočnou akadémiou. Cieľom 
bola bohatšia účasť i  jednoduchšia 
organizácia spojenej akcie. Dospelí 
si dali starostovský punč, hlava ob
ce Michal Rečka pozvala na pódium 
Mikuláša, ktorý doniesol balíčky pre 
deti, bolo ich presne 280! S vianoč
nými piesňami a koledami vystúpila 
skupina Basawell.

V Čani majú aj v tomto roku obecný 
kalendár, ktorý každý mesiac prine
sie vizuálny kontrast medzi minulos
ťou a  súčasnosťou. Kultúrna komisia 
precízne vyberala snímky z archívov, 
o grafické spracovanie sa postaral jej 
člen Lukáš Slota.

A  ako vnímajú bohatú zimu, ktorú 
majú za sebou, samotné členky a čle
novia kultúrnej komisie? Za všetkých 
slová Alžbety Rečkovej: „Vieme, že sa 
nedá vyhovieť všetkým a občas čelíme 
aj kritike. No teší nás, že vždy je viac 
tých pochvál, návrhov, a ďalších nápa-
dov od spoluobčanov.“

ou/ah, foto Monika Vargová

Od večera do rána
 � Fašiangy znamenajú zábavu a veselosť a tú si naplno užili v Kokšo ve-Bakši 

na 29. ročníku Fašiangového plesu. Minulý rok tancovačku museli zrušiť 
z dôvodu nízkeho počtu prihlásených, tento rok sa lístky predali veľmi rých
lo. Hudobnou produkciou sa v kultúrnom dome predstavila skupina Rol
lanďaci 3jo, v kuchyni „úradovala“ neprekonateľná Kvetka Zálehová. Vyše 
stovku zabávajúcich sa hostí potešila aj polnočná bohatá tombola.

 � Prvý ročník Fašiangového plesu zorganizovali v Sokoľanoch. Slávnostne 
ho otvorili úžasní tanečníci z Tanečného klubu Ellegance Košice. Zába
va za hudobného doprovodu skupiny Fantastic z Dúbravy sa rozprúdila 
po príhovore starostu Ľuboša Jankeho. Počas plesu si ľudia robili spo
mienkové fotografie vo fotobúdke. Po polnoci sa losovala tombola, ktorej 
hlavnou cenou bol wellness pobyt pre dve osoby v Nízkych Tatrách.

Vznešené otvorenie plesu v Sokoľanoch

 � Po šatníku z povál či pivníc siahli obyvatelia Trsteného pri Hornáde. Na 
ich Retro ples bol určený veselý dress code. Zažili čokoládový tanec, re
tro kvíz, tombolu i hity DJ Fera. A úžasné je toto: finančný výťažok 2 800 
eur z plesu odovzdali veľkému malému bojovníkovi Filipkovi. Peniaze ro
dina použije na rehabilitácie a na pomôcky, ktoré potrebuje.

V Trstenom pri Hornáde mal ples charitatívny rozmer

 � Úspešnú premiéru má za sebou 1. ples vyšnomyšlianskej filiálky Rím
skokatolíckej farnosti v Nižnej Myšli. Na podnet duchovného otca Igo-
ra Gibodu zorganizovali ho členovia farskej rady v zrekonštruo vanom 

kultúrnom dome. 
Na tanečnom par
kete sa do nesko
rej noci zabávalo 
70 hostí pod tak
tovkou  hudob
nej skupiny Fajn
time Kapela a DJ 
Miloslava Ivana. 
Úspech zožala aj 
možnosť odfotiť sa 
vo skvostne aran
žovanom fotokúti
ku (na snímke). 

 � Zábavu pred pôstom zorganizovali aj v Haniske a Valalikoch.

obce, Monika Floriánová

Kultúrna komisia sprostredkúva zážitky

Akcií ako na páse

Sála kultúrneho domu v Čani prešla obnovou
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V DUCHU LÁSKY

OZ Priatelia trstenskej prírody a žia-
ci ZŠ Trstené pri Hornáde svojimi ak-
tivitami a zanietením opäť prispeli 
k zelenej kráse obce, a tým aj k zvý-
šeniu kvality ovzdušia.

V areáli gazdovského domu u Gaga
rina vysadili ešte v novembri obecný 
ovocný sad. Mladé stromčeky jablone, 
hrušky a duly sa krásne ujali a už te
šia návštevníkov púčikmi. Na plody si 
však treba počkať nejaký ten rok. Ob
čianske združenie na realizáciu získalo 
aj finančnú podporu 2 200 eur od Na
dácie Ekopolis a spoločnosti Deloitte 
v rámci programu Sadíme budúcnosť.

V  Trstenom pri Hornáde majú aj 
stromčekovú škôlku bývalej prezi
dentky SR Zuzany Čaputovej v areáli 
školy (písali sme o tom v č. 4/2021). 
Turisti i našinci si už vychutnávajú na 
cyklotrase tieň lipovej aleje, ktorá či
perne rastie už 10 rokov! Mladí i star
ší dobrovoľníci dali život aj morušovej 
aleji, kde popri ceste vysadili 100 ku
sov ovocných drevín. O všetky stromy 
sa domáci pravidelne starajú. 

 ` Vysadili zelené filtre 
Pamätáte si na test žiakov biele tričko, 
ktorým zisťovali znečistenie ovzdušia 
v obci? Žiaci zelenej školy ho rozšírili 
o žartovný testík biela ponožka. Viac 
učiteľka Lenka Kleščinská: „Na výfuky 
dvoch äut sme natiahli biele ponožky, 

vozili sme sa s deťmi 10 minút po obci, 
dali ich dole a hodnotili. Aj oni potvr-
dili, že doprava znečisťuje ovzdušie.“ 

Nasledoval teda ďalší krok  –  vysadiť 
zelené filtre, ktorých rastliny budú fil
trovať špinavý vzduch v okolí školy.

Vďaka výzve v obecnom rozhlase, 
na FB a edupage priniesli deti, rodi
čia a  priatelia školy toľko odrezkov 
a sadeníc kríkov či zeminu, že z plá
novaného 20metrového živého plo
ta vysadili súvislých 40 metrov. „Po-
čas hodín technickej výchovy žiaci 
pripravili zem, vykopali jamy, sadili 
rastlinky, polievali. Zapojili sa všetky 
ročníky. Využili aj matematiku, keď 
na múriku značili a  merali metre,“ 
opisuje učiteľka. Majú už vytýčený 
ďalší eko cieľ – znížiť počet áut, kto
ré chodia do školy a zatraktívniť iné 
spôsoby dopravy.

Monika Floriánová, foto ZŠ

Oslava 
lásky 
v Seni
Úprimná radosť, ve
selá atmosféra a veľa lás
ky sa niesli na Valentínskej  zábave 
v  Kultúrnom dome v  Seni. Prilá
kala množstvo návštevníkov,  pár 
z  nich prišlo aj z   Košíc. Naplno 
prejavili svoje emócie, čo sa pre
mietlo na uvoľnenej zábave a tanci 
pod taktovkou skupiny New Bar
bados i DJ Vlada, a hlavne na utu
žovaní vzťahov.
„Láska je veľmi zložitý pojem, 

ťažko sa vysvetľuje, ale každý 
z  nás ju zažil, každý ju chápe 
a každý jej rozumie. Táto Valen-
tínska zábava je špecifická a  ja 
ju považujem za najpríjemnejšiu 
akciu našej obce,“ prezradila re
daktorke AHOJ.TV starostka Mar-
cela Gallová. Všetci prítomní sa 
výborne bavili a  chválili organi
zátorov za srdiečkovú výzdobu 
a prípravu celej akcie.

 ahoj.tv/ red

Ručná práca a kreativita s ňou spoje-
ná je stále in a medzi nami žije množ-
stvo šikovných ľudí. 

Viacerí prišli svoje umenie predstaviť 
na Valentínsky remeselný trh do sály 
Kultúrneho domu vo Vyšnej Myšli. Vy
brať darček pre milovanú osobu nebo
lo veru jednoduché.

  Siahnuť po prírodných produk
toch – liečivých bylinných výrobkoch 
a kozmetike z Monikinej chyžky, ale
bo po parfémoch, krémoch, pleťových 
olejoch Danky Majorčíkovej, ktorá vy
rába aj sviečky zo sójového vosku 
a  šperky z  minerálov? Čo tak vziať 
niečo praktické, ako háčkované dózy 
a košíky od Soni Korosy, ručne vyrába
nú keramiku od Zorky Šmelkovej, ale
bo tašky šité metódou patchwork od 
Viery Petruškovej z Prešova?

Lákajú aj ručne šité šperky techni
kou peyote  Sylvie Zánovej, kožené 
výrobky Mako Gyula zo Ždane, aj vo
ňavé sviečky najrôznejších tvarov a fa
rieb od Slávky Došovej.

Dať si malé občerstvenie – koláčiky, 
výbornú kávu či varené vínko – dob
re poslúži na usporiadanie dojmov 
a  myšlienok. Výber pokračuje. Krás

ne sa prihovárajú farebné mandaly 
maľované podľa unikátneho systému 
od  Štefánie Matis, rovnako aj maľba 
na sklo – obrazy, taniere, vázy a šper
ky od Ľudmily Bujdošovej. A čo ručne 
vyrábané kabelky od Lejson Art? 

Organizátori trhov Harmónia cen

trum sebarozvoja o.z  a  obec Vyšná 
Myšľa pripravili úžasnú paletu, koniec 
koncov, ktorýkoľvek darček kúpený od 
srdca poteší obdarovaného. Dokon
ca aj malé pozornosti detí vyrobené 
v tvorivom kútiku. 

Monika Floriánová, foto o.z.

Darčeky šikovných remeselníkov

Darček na Valentína vo Vyšnej Myšli našiel každý

Veselá partia pri sadení ovocných stromčekov

Plot v škole je zatiaľ maličký, ale rast-
linky sa ujaliMatematika v praxi

O krok bližšie k čistejšiemu ovzdušiu
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TIP NA VOĽNÝ ČAS

Môže to byť veselý výletík na rozprú-
denie tela aj mysle v každom ročnom 
období. Redakcia ho vedno so staros-
tkou Nižnej Hutky Ivetou Vasilenko-
vou a jej pravou rukou z OÚ Martou 
Rusnákovou absolvovala v hrejivej 
radosti za chladného počasia. A stál 
naozaj za to. Keď si naň všetky tri 
spomenieme, máme úsmev na tvári 
a teplo pri srdiečku.

Trasu, ktorá tam a späť má dovedna 
asi 4,5 km, môžete pešo či na bicykli 
začať v obci pri hlavnej ceste – neďa
leko základov voľakedajšieho mostu, 
ktorý sa klenul nad Torysou, kým ho 
Nemci pri ústupe počas II. svetovej 
vojny nevyhodili do povetria. Miesto 
spoznáte podľa krémovo nafarbeného 
potrubia, ktoré namiesto neho prechá
dza ponad rieku. 

Uvedomujeme si zaujímavosť: Sme 
v mikroregióne Hornád a kráčame po
pri Toryse, ktorá tečie od Prešova a do 
Hornádu sa vlieva o kus nižšie. Také 
niečo môžete zažiť len v Nižnej Hutke, 
hoci obcí v regióne máme sedemnásť. 
Prichádzame na chatármi udržiavanú 
lúku. Pani starostka sa z ich pravidel
nej starostlivosti teší. „Kiežby takto 
k  svojho okoliu pristupovali aj ďalší 
chatári, ktorých v našom katastri má-
me asi dvesto.“

A  čerešnička na torte, či skôr če
rešňa na megatorte! Na lúke tróni 
obrovská vŕba s  nádherne klenutý
mi konármi siahajúcimi širokoďa
leko a  s  priam mystickými otvormi 
v  kmeni. Zisťujeme, že jej obvod je 
omnoho širší ako tri páry našich roz
pažených rúk. Prichádza na pomoc 

tunajší chatár Jaroslav Hvizdoš. Šty
ria už strom poľahky objímeme. Jej 
obvod pol metra nad zemou meria 
úctyhodných 550 cm, dole pri zemi 

až 580! Asi je najväčším živým kme
ňom v dedine. Koľko má rokov? „Asi 
150,“ poznamenáva pani Rusnáková.

Postupujeme proti prúdu rieky, naj
prv po asfaltke, potom po lesnej ces
te. Začíname stúpať do kopca. Pani 
Rusnáková ma upozorňuje, že nejde 
len o hocijaký kopec. Vznikol mohut
ným zosuvom tunajšej ílovitej pôdy pri 
veľkých dažďoch v roku 1970 a zahra
dil chodník okolo rieky, po ktorom ako 
deti pravidelne chodievali. „Vtedy sme 
sa v Toryse aj kúpavali,“ spomína na 
časy s čistejšou vodou. Pani Rusnáko
vá roky býva v Nižnej Hutke, narodila 
sa a vyrastala vo Vyšnej Hutke, na kto
rú má krásne, nostalgické spomienky. 
A tie do tunajšej jemne stúpajúcej To
ryskej pahorkatiny celkom pasujú.

Prechádzame nenápadným mostí
kom nad ešte nenápadnejším potôči
kom ukrývajúcom sa v zelenom chrastí. 
Nesie hrozivý názov Lebeň, tak ako rov
nomenný kopec nad ním. Okolo roku 
1500 tam totiž jestvovala malá obec, no 
cholera skosila väčšinu jej obyvateľov. 
Tí, čo sa zachránili, viac sa do nej ne
vrátili, Ostal názov a lesík – teraz s te
lekomunikačným stožiarom. Pri potoku 
sa kataster Nižnej Hutky končí. 

Opäť stúpame mierne do kop
ca    sem a  tam vykuknú výhľady na 
Košickú kotlinu. 

Pri modrej kaplnke vo Vyšnej Hutke 
sa otáčame a  vraciame sa tou istou 
cestou späť. Míňame bežkyňu a bež
ca. Mlákanemláka, vydýchať sa, zho
diť z pliec starosti, čo môže byť lepšie?

Tri razy zastavujeme autá, pýtame 
urobiť  fotky z  pekných miest, nech 
sme na nich zvečnené všetky. Napo
spol všetci vodiči hundrú, že nemajú 
čas, ale nakoniec nás odfotia, zasme
jú sa a pokračujú s rozjasnenou tvá
rou v ceste. 
Katarína Čániová, foto autorka a chatári

Nevšedný výlet z Hutky do Hutky

O krásavici 
a Lebeni

Objať ju musia štyria. NAJvŕba Nižnej Hutky má obvod kmeňa pol metra nad ze-
mou až 550 cm! Zľava Marta Rusnáková, Katarína Čániová, Iveta Vasilenková

Marta Rusnáková: Tu sme sa v Toryse aj kúpali. Teraz ju obdivujeme len zhora

Chaty a výhľad nerozlučne idú spolu
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POZVÁNKY

Rok ruží 
„Made in 
Slovakia“
Novinkou šiestej sezóny v Rozáriu 
u Bohušov, ktorá sa začne v so
botu 7. júna, budú ďalšie odrody 
ruží vyšľachtených na Slovensku. 
Aktuálne k nim do Nižnej Myšle 
prišlo deväť odrôd. Dovedna si 
návštevníci budú môcť pozrieť 
takmer päťdesiat – okrem mno
hých iných kráľovien kvetín z ce
lého sveta. Bohušovci chystajú 
aj pohľadnicu a  nechýbať bude 
pexeso so slovenskými odroda
mi ruží.

kčj

Kalendár podujatí
apríl
13. 4.  � � � � � Valalické maľované vajíčko - Valaliky
26. 4.  � � � � � Upratovanie Skalky, brigáda - Nižná Myšľa
30. 4.  � � � � � Brigáda - Haniska
máj
1. - 5. 5 � � � � Srdečne pozývame  na Stavanie mája:  

1. 5. Skároš, 3. 5. Kokšov-Bakša, 4. 5. Nižná Hutka
4. 5.  � � � � � � Charitatívny beh Wings for Life World Run - archeos-

kanzen Nižná Myšľa
4. 5.  � � � � � � Čaňanský folklórny festival 2025 + Stavanie mája, 

3. ročník – Čaňa
7. 5.  � � � � � � Slávnostná vatra pri príležitosti ukončenia II. svetovej 

vojny - Skároš 
8. 5.  � � � � � � Pietny akt kladenia vencov - Skároš
10. 5.  � � � � � Vatra - Nižná Hutka
11. 5.  � � � � � Stavanie mája – amfiteáter Haniska
14. 5.  � � � � � Slávnostný koncert k 50. výročiu ZUŠ Valaliky - Valaliky
24. 5.  � � � � � Deň rodiny - Sokoľany
24. 5.  � � � � � Polievkový festival - Seňa
jún
7. 6.  � � � � � � Valalický jarmok - 30. ročník, Valaliky
7. 6.  � � � � � � Beh Vyšnou Myšľou, 19. ročník - Vyšná Myšľa
7. 6.  � � � � � � Deň ruží u Bohušov, otvorenie 6. sezóny - Nižná Myšľa
28. 6.  � � � � � Futbalový turnaj RZOH - štadión Čaňa 
29. 6.  � � � � � Dni RZOH - amfiteáter Skároš
júl
5. 7.  � � � � � � Opekačka na rybníku - Seňa
leto� � � � � � � Oslavy 700. výročia založenia Vyšnej Myšle

Jarné prebúdzanie a  nový život 
zažívajú v  kontaktnej Farme SA-
BAČIK v  KokšoveBakši. Svedčia 
o tom milé plyšové prírastky ove
čiek či škótskeho dobytka. Farma 
je otvorená od rána do zotmenia. 
Návštevu si však vopred rezervuj
te na tel. č. 0902 381  669 alebo 
cez email zuzanasabova8@gmail.
com, aby bolo všetko pripravené 
na hladkanie a  kŕmenie. Vstupné 
je 5 eur/osoba. Priateľom zviera
tiek ponúkajú aj možnosť opekať 
či grilovať. red

Pozývame na šach v prírode
Vedeli ste, že v  Gyňove majú veľkú 
šachovnicu s  figúrkami pod holým 
nebom? Nachádza sa v oddychovom 
parku vedľa futbalového ihriska. Keď 
potrénujete svoj mozog v  kráľovskej 
hre, ktorá sa v Európe objavila okolo 
11. storočia, môžete si hneď precvi
čiť aj svaly na vonkajších fitnes stro
joch. Pokiaľ dospeláci zvádzajú logic
ké šachové turnaje, deti môžu šantiť 
na preliezačkách. A to nie je všetko. 

Ak by prišiel nečakaný dážď, viete sa 
skryť pod altánok.

Je tu však jedna chybička krásy. Na 
obecnom úrade nám povedali, že ak
tuálne chýba jedna figúrka. Čierny kôň 
si „odbehol” na neznáme miesto. Ak 
by ste ho našli, prosíme o  jeho vrá
tenie do Gyňova. Zatiaľ si na šachovú 
partiu musíte priniesť vlastného.

 
Monika Floriánová, foto autorka

V Gyňove hráte šach 24/7 

Historická odroda v historickej izbe
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Nezabudnuteľná atmosféra pred 
410 divákmi! Hokejový deň plný 
emócií, dramatických momentov 
a skvelých výkonov! Takto opisujú 
fanúšikovia finále Hokejového tur-
naja RZOH, ktorého víťazom sa stal 
tím Hurikán Čaňa.

Ich hráči odhodlaním, dobrou 
muškou a  disciplínou porazili muž
stvo Sokolian vysoko 6:1 a  obhájili 
svoje minuloročné víťazstvo. „Zdedi-
li sme neľahkú povinnosť obhájiť ti-
tul. Podarilo sa nám to! Bodaj by nie, 
keď sme v  mužstve mali najlepšie-
ho nahrávača turnaja Andreja Tótha 
a najlepšiu dvojicu brankárov Matúša 
Lumtzera a Mateja Kissa a ďalších 13 
statočných,“ teší sa kapitán Matúš Ko-
váč. „Bez vás divákov by sme to nedo-
kázali. Famózna a bláznivá atmosféra, 
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Hokejový turnaj obcí o pohár RZOH – 8. ročník

Hurikán Čaňa opäť prvý

Na víťaznej vlne
Tretíkrát po sebe si zo Stolnotenisové
ho turnaja obcí vo Vyšnej Myšli odnieslo 
víťazný pohár trio z Trsteného pri Hor

náde. Dominik Slimák, Tomáš Slimák 
a Jakub Šelepský pravidelne trénujú do
ma i v miestnom „kulturáku“, takže bo
li dobre pripravení na zápasy s ďalšími 
siedmymi družstvami. Na 5. ročníku tur
naja vládla 25. januára priateľská atmo
sféra, hráči si navzájom úprimne fandi
li. Druhé miesto uhrala Vyšná Myšľa – 1. 
družstvo, tretie tím z Nižnej Hutky, ďa
lej 4. Vyšná Myšľa – 2. družstvo, 5. Boh
danovce, 6. Nižná Myšľa, 7. Blažice a 8. 
Vyšná Myšľa – juniori. Turnaj skvelo pri
pravil Bežecký klub obce Vyšná Myšľa 
pod vedením Emila Repáka.

Monika Floriánová

Sezóna snov 
v Geči
Futbalové mužstvo FK Geča 73 
prežíva skvelý ročník. Od júna 
2024 ťahali deväť mesiacov šnúru 
zápasov bez prehry a v tabuľke V. 
ligy skupina Juh im patrilo v mar
ci druhé miesto. Tréner Stanislav 
Cuprišin je pri tíme štvrtý rok a ho
vorí, že družstvo je vyzreté, panu
je v ňom priaznivá chémia a dobrá 
organizácia – každý vie, čo má hrať. 
„Máme v mužstve študentov aj pra-
cujúcich, ten správny vekový mix. 
Rád by som vyzdvihol obranu celé-
ho tímu, keďže sme za jesennú časť 

ligy pustili súperom iba päť gólov.“
Geču posilnili tento rok noví cha

lani zo zaniknutého tímu v  Kalši. 
Zdá sa, že s  Malou Idou to bude 
boj o  čelo tabuľky až do posled
ného kola. „Chceli by sme pozvať 
fanúšikov z Geče aj okolitých obcí, 
aby nám prišli fandiť na záverečné 
duely tejto sezóny. Budeme sa im 
snažiť odvďačiť čo najlepšími vý-
konmi. Táto partia si zaslúži hrať 
o prvú priečku v tabuľke a urobíme 
všetko, aby sme to vybojovali.“

Anton Oberhauser, foto fk

Cenná trofej pre trstenských chalanov

Valaličania majú radi hokej
Štyri miestne časti, ktoré boli pôvodne 
samostatné obce a v roku 1960 sa zlú
čili do jednej obce Valaliky, zápolia me
dzi sebou v ľadovom hokeji už od roku 
2013. Víťaznú putovnú trofej nad hla
vu pozdvihli hráči Buzíc celkovo päť
krát, mužstvo Bernátoviec trikrát, časti 
Všechsvätých sa podarilo pohár získať 
dva razy a Košťanom zatiaľ iba raz. Na 
tohoročnom januárovom turnaji O po

hár starostu obce Valaliky na zimnom 
štadióne v Čani zvíťazilo opäť mužstvo 
Buzíc  –  už piatykrát po sebe, keď vo 
finálovom zápase zahviezdili nad Ber
nátovcami 8:1. Za najlepšieho strelca 
turnaja vyhlásili Adama Pástora, ktorý 
strelil štyri góly a cenu sympatie získal 
mladý hráč Jakub Tokarčík.

Martina Matiová, mflo,  
foto GabrielaStrakay Studio

Pri odovzdávaní trofeje asistovali aj deti

Stano Cuprišin (vpravo) koučuje 
svoj tím

Víťazi Hurikán Čaňa obhájili titul

ktorú ste vo finálový večer vytvorili, si 
zaslúži jedno veľké ďakujeme!“ 

Zápas o bronz tímov Ždane a Vala
lík priniesol neuveriteľné napätie a ob
rovskú bojovnosť hráčov oboch strán. 
Nakoniec sa z víťazstva 4:3 – až v dru
hom predĺžení – tešili chlapi z Valalík. 

Do regionálneho turnaja sa zapojilo 
celkom 12 družstiev, ktoré žreb roz
delil do štyroch základných skupín, 

a prebiehal na zimnom štadióne v Ča
ni od 26. decembra 2024 do 6. januá
ra. Na slávnostnom ceremoniáli po 
napínavom finále boli ocenení top 
hráči turnaja: najlepší brankár  Rasti-
slav Hancin  z  Vyšnej Hutky, najlepší 
strelec a  zároveň najproduktívnejší 
hráč Samuel Sabo z Hanisky a najlep
ší nahrávač Andrej Tóth z Čane.
Monika Floriánová, foto Hurikán Čaňa
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